

# အိန္ဒိယနိုင်ငံရှိ အကျဉ်းသားများအတွက် အကူအညီအဖွဲ့အစည်း အိန္ဒိယနိုင်ငံ အကျဉ်းသားများအတွက် အကူအညီအဖွဲ့အစည်း (မြန်မာနိုင်ငံ)



**Assistance Association for Political Prisoners (Burma)**

အိန္ဒိယနိုင်ငံ အကျဉ်းသားများအတွက် အကူအညီအဖွဲ့အစည်း (မြန်မာနိုင်ငံ)

P.O Box 93, Mae Sot, Tak Province 63110, Thailand

e.mail: [info@aappb.org](mailto:info@aappb.org) website: [www.aappb.org](http://www.aappb.org)

---

အိန္ဒိယနိုင်ငံရှိ အကျဉ်းသားများအတွက် အကူအညီအဖွဲ့အစည်း  
အိန္ဒိယနိုင်ငံ အကျဉ်းသားများအတွက် အကူအညီအဖွဲ့အစည်း (မြန်မာနိုင်ငံ)

အိန္ဒိယနိုင်ငံ အကျဉ်းသားများ အတွက် အကူအညီအဖွဲ့အစည်းမှ ရေးသားပြုစုထုတ်ဝေသည်။

၂၀၁၆ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလ

အိန္ဒိယနိုင်ငံ အကျဉ်းသားများ အတွက် အကူအညီအဖွဲ့အစည်း

[www.aappb.org](http://www.aappb.org)

[info@aappb.org](mailto:info@aappb.org)





# edpaf

ဆယ်စုနှစ်ပေါင်းများစွာကြာမြင့်ခဲ့သည့် အာဏာရှင်စနစ်နှင့် စစ်အစိုးရအုပ်ချုပ်ရေးကာလများလွန်မြောက်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံတွင် လူ့အခွင့်အရေးနှင့် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များသည် သက်ဆိုင်သူများအားလုံးအတွက် အလေးထားအာရုံစိုက်စရာများအဖြစ် ဆက်လက်တည်ရှိနေဆဲဖြစ်ပါသည်။ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုကျူး လွန်ခဲ့သူများအား ၎င်းတို့၏ ချိုးဖောက်မှုများအတွက် တာဝန်ခံမှုတာဝန်ယူမှုရှိစေရန်မှာ အထူးအရေးကြီးသည့် ကိစ္စရပ်ဖြစ်ပါသည်။ သို့သော် မြန်မာနိုင်ငံအနေဖြင့် ထိုကဲ့သို့သောချိုးဖောက်မှုများအား ဖယ်ရှားရန်နှင့် အနာဂတ်ကာလတွင် ထိုကဲ့သို့သော ချိုးဖောက်မှုများထပ်မံမဖြစ်ပွားစေရေး အာမခံဆောင်ရွက်ရန်လည်း လုပ်ဆောင်ရမည့်အဆင့်များ ရှိနေပါသေးသည်။

ပြည်သူလူထု မျက်ကွယ်ဖြစ်သည့်အပြင် အကျဉ်းသားများအနေဖြင့် ရပ်ရွာလူထု၏စာနာနားလည်မှုအား ရရှိခံစားခွင့် နည်းပါးသဖြင့် အကျဉ်းထောင်များသည်ထိုကဲ့သို့သောလူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများ ဖြစ်ပွားနိုင်ခြေအလွန်များသည့် နေရာဒေသများဖြစ်ကြပါသည်။ ထိုကဲ့သို့သော အခြေအနေမှ ကျူးလွန်သူများအပြစ်ပေးအရေးယူခံရခြင်းမှ ကင်းလွတ်ခွင့်ရနေသည့်အခြေအနေဝန်းကျင်တစ်ရပ်အား ဖန်တီးပေးနေသည့်အတွက် အကျဉ်းသားများ၏ အခြေခံလူ့အခွင့်အရေးများ ချိုးဖောက်ခံရသည့်အခြေ

အနေသို့လည်းဦးတည်နိုင်ပါသည်။ အကျဉ်းထောင်စနစ်အား ပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်းသည် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများ ပိတ်ပင်ဟန့်တားရေးအတွက် အရေးပါသည့်လုပ်ဆောင်ချက်တစ်ရပ် ဖြစ်ပါသည်။

ထို့အတွက် ယခုအစီရင်ခံစာတွင် မြန်မာနိုင်ငံအကျဉ်းထောင်စနစ် ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးအတွက် လိုအပ်ချက်များ၊ ဖြစ်နိုင်ခြေများနှင့် အကျိုးကျေးဇူးများအား လေ့လာသုံးသပ်တင်ပြထားပါသည်။ အစီရင်ခံစာမှ တစ်ဆင့်မြန်မာနိုင်ငံအကျဉ်းထောင်စနစ်ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးအား စိတ်ဝင်စားသည့်လူပုဂ္ဂိုလ်အဖွဲ့အစည်းများအား အချက်အလက်များပေးအပ်နိုင်ရန်နှင့် နောက်ဆက်တွဲအဖြစ် ပူးပေါင်းလုပ်ကိုင်နိုင်ရန်လည်း မျှော်လင့်ပါသည်။

**အခန်း ၁**

အစီရင်ခံစာ အကျဉ်းချုပ်အားဖော်ပြထားပြီး အကျဉ်းထောင်စနစ်ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေး မည်သည့်အတွက် လုပ်ဆောင်ရန်လိုအပ်ကြောင်း အသေးစိတ်ဖော်ပြထားပါသည်။ အကျဉ်းထောင်များနှင့် ပတ်သက်သည့် နိုင်ငံတကာသဘောတူစာချုပ်(hard law) များ၊ မူဝါဒနှင့် စည်းမျဉ်းစည်းကမ်း (soft law) များ၊ ပြည်တွင်းဥပဒေများနှင့် လက်ရှိမြန်မာနိုင်ငံ

အကျဉ်းထောင်အခြေအနေများအားလည်း အကျဉ်းချုပ်သုံးသပ်ဖော်ပြထားပါသည်။ ထို့နောက်ဖြစ်နိုင်ခြေ အလားအလာရှိသည့် ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးများနှင့် ကြုံရနိုင်သည့် အခက်အခဲများအား ဖော်ပြထားပြီးနောက် ဆက်လက်သုတေသနပြုလုပ်ဆောင်ရန်လိုအပ်သည့် ကဏ္ဍများအားသုံးသပ်ကာ အခန်း ၁ အား နိဂုံးချုပ်ထားပါသည်။ အခြားအခန်းများသည်အခန်း ၁ ပါသုံးသပ်ချက်များအားအသေးစိတ်ဖော်ပြထားသည့်အခန်းများ ဖြစ်ကြပါသည်။

**အခန်း ၂**

သုတေသနလုပ်ဆောင်ချက်မှဖော်ပြထားသည့် အဓိက ကိစ္စရပ်များအား အသေးစိတ်ဖော်ပြထားပါသည်။ ကိစ္စရပ်တစ်ခုချင်းစီအတွက် ပုံစံတူသုံးသပ်ချက်များ ဖော်ပြထားပါသည်။ ကိစ္စရပ်နှင့် ပတ်သက်သည့် နိုင်ငံတကာစံချိန်စံနှုန်းများ၊ အခြားလူ့အခွင့်အရေး စံချိန်စံနှုန်းများအား ပထမဦးစွာဖော်ပြပြီး ဒုတိယပိုင်းတွင် သက်ဆိုင် သည့် ပြည်တွင်းဥပဒေအားဖော်ပြကာ နိုင်ငံတကာစံများနှင့် ဆက်စပ်သုံးသပ်ဖော်ပြပါသည်။ တတိယပိုင်းနှင့် နောက်ဆုံးအနေဖြင့် လက်ရှိမြန်မာနိုင်ငံအကျဉ်းထောင်အခြေအနေအား နိုင်ငံတကာနှင့်ပြည်တွင်းဆက်စပ်ဥပဒေ စံချိန်စံနှုန်းများနှင့် နှိုင်းယှဉ်အကဲဖြတ် သုံးသပ်ဖော်ပြထားပါသည်။

**အခန်း ၃**

ဖြစ်နိုင်ခြေအလားအလာရှိသည့်ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေး အစီအစဉ်များအား ဥပဒေပိုင်းဆိုင်ရာနှင့်လုပ်ငန်းစီမံခန့်ခွဲလည်ပတ်မှုဆိုင်ရာ ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးများအဖြစ် နှစ်ပိုင်းခွဲကာ သုံးသပ်ဖော်ပြထားပါသည်။

**အခန်း ၄**

ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးပြုလုပ်ရာတွင် အဓိကအခက်အခဲများအား ခွဲခြားရွေးထုတ် ဖော်ပြထားပါသည်။

**အခန်း ၅**

ဆက်လက်သုတေသနလုပ်ရန် လိုအပ်နေသေးသည့်ကဏ္ဍများအား ဖော်ပြထားပါသည်။

**အခန်း ၆**

အစိုးရ၊ နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့် နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်းသို့ အကြံပြုတိုက်တွန်းချက်များ ဖော်ပြထားပါသည်။



